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Karta pro tankování a dobíjení na podporu dobrovolnických 
a sociálně angažovaných organizací
Úspěšné podnikání a společenská angažovanost jdou ve společnosti DKV Mobility, přední evropské B2B platformě pro platby a řešení na cestách, ruku
v ruce. Společnost nově zavádí v Česku kartu DKV NGO s cílem poskytnout cílenou podporu sdružením, občanským iniciativám a nevládním neziskovým
organizacím v jejich každodenní práci. Karta je určena pro tankování a dobíjení, je bez poplatků a její uživatelé zároveň přispívají k ochraně klimatu. 
Je určena zejména pro subjekty, pro něž je mobilita důležitou součástí naplňování jejich poslání, a nabízí přístup přibližně k 67 000 čerpacích stanic
a zhruba 564 000 veřejných dobíjecích bodů v Evropě. Prostřednictvím partnera myclimate investuje z každého natankovaného litru s kartou DKV NGO
předem danou částku do projektů na podporu snižování uhlíkové stopy s certifikací Gold Standard. 
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Čas měří všem stejně, ano, stárneme. Že-
ny, muži, podnikatelky, manažerky. Je lépe
o tom moc nepřemýšlet, anebo se na stáří
pečlivě připravit?

Já si myslím, že obojí! Zbytečné přemýšlení
o tom, že stárneme, asi nikomu moc nepomů-
že. Ale připravit se, to je určitě důležité. 

Nejsou pro většinu lidí úvahy o stáří zby-
tečně deprimující?

Záleží na tom, jak o tom uvažujeme. Stáří je
dlouhou etapou života a může být jak skvělým
obdobím, kdy si člověk splní své sny, věnuje se
nadále tomu, co považuje za zajímavé a důle-
žité, a to může být stávající či jiná práce, ale

také různé jiné činnosti, včetně dobrovolnic-
kých, odpočinkových, uměleckých a podobně.
Stáří ale bývá také obdobím, kdy přece jen na
mnoho věcí je potřeba více času, kdy přichá-
zejí určitá omezení například z důvodu zhor-
šeného zdravotního stavu. To sice není pravid-
lem, ale bývá to ve vyšším věku častější. 

Jak podle vašich zkušeností vnímají senior-
ský věk ženy z businessu? 

Mnoho aktivních žen podle mých zkušeností
vlastně svůj věk ani příliš nevnímá. Spousta
z nich pokračuje v aktivním životě, ale mění
například jeho náplň, pracovní tempo a po-
dobně. A to vnímání je také velmi individuál-
ní, a velice samozřejmě záleží i na zdravotním
stavu a celkové kondici. 

Je pro takovou osobnost těžké vzdát se
všech aktivit, stresu, povinností, které nik-
dy nekončí?

Vzdát se všech aktivit, stresu i povinností by
muselo být určitě velmi těžké, ale naštěstí to
zpravidla takhle není. Často se setkávám s tím,
že aktivní ženy již mají připravenou spoustu
dalších aktivit a činností, kterými se budou za-
bývat, až jejich pracovní kariéra skončí, nebo
alespoň trochu poleví. Zpravidla se těší na to,
že se budou moci více věnovat rodině, svým
dalším zálibám a podobně. Prostě tomu, na co
dosud neměly tolik času právě kvůli těm nikdy
nekončícím povinnostem a stresu. 

A je lepší to udělat rázně, anebo z busi-
nessu postupně odcházet, aby změna ne-
byla tak krutá?

To je opravdu individuální. Záleží určitě na si-
tuaci, okolnostech a možnostech. Ale právě ta-
ké na té přípravě na životní změnu, která dříve,
či později, pomalu, či rychle nastane. Určitě
jsou na tom lépe ti, kteří s tou možností počítají
a nenechají se tím zaskočit. Důležité je samo-
zřejmě materiální i finanční zabezpečení, to
myslím v této skupině lidí je zpravidla dobré, či
dokonce skvělé, ale důležité jsou i jiné aspekty,
vztahy s lidmi, smysl, program a náplň života. 

Řada žen v pozdním věku žije sama, jsou
rozvedené, ovdovělé, děti vylétly z hnízda,
a přestat podnikat nebo odejít z vysoké
manažerské pozice by pro některé z nich
znamenalo diskomfort na celé čáře. Jak si
i nadále udržet svěžest, optimizmus, nad-
hled, pohodu?

Je mi líto, že pořád uhýbám od univerzálních
rad – ony totiž neexistují. I tohle je velice indi-

Stáří může být skvělým 
obdobím života
O lidech ve věku moudrosti se začíná mluvit stále častěji. Nejen proto, že jich
v naší společnosti rychle přibývá, ale i proto, že mnozí z nich nechtějí v penzi jen
odpočívat. Naopak, často zůstávají, pokud to je možné, dál ve svých pracovních
pozicích nebo v roli poradců, koučů, pomocníků. Když slouží zdraví a baví je to,
není důvod ukončit úspěšnou dráhu podnikání nebo odejít z role vrcholového
managementu. Touha po seberealizaci i businessovém adrenalinu je někdy
obrovská, určité osobnosti bez toho už nedokážou žít. Zejména tehdy, když svoji
firmu vypiplaly od nápadu až po excelentní výsledky, když svému podnikání vtiskly
image, jež něco znamená. Otázky na téma stáří, užívání si důchodu však přicházejí,
a nelze se vyhnout odpovědím. Ženy, pokud jsem si všimla správně, ale tyto
diskuze moc rády nemají. Někdy se jich dotýkají, jindy nevědí, jak zareagovat
správně. Být lvice salónů je svým způsobem nenahraditelný pocit, z arény se
neodchází jen tak. Činorodost je zvláštní nutkání života, kdy žena pokouší osud
a intuitivně míří ke hvězdám. Je to krásné, posilující, naplňující i vyčerpávající
zároveň. Stačí přivonět, to ostatní pak přijde samo. A vystoupit z rozjetého vlaku?
Možná přestoupit do jiného... Jak na přibývající roky žen podnikatelek
a manažerek nahlíží doc. MUDr. Iva Holmerová, Ph.D., ředitelka Gerontologického
centra v Praze? Povzbudivě a optimisticky:

doc. MUDr. Iva Holmerová, Ph.D.
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viduální a záleží to na povaze každého člověka.
Máte pravdu, že pro mnoho lidí to může zna-
menat ztrátu, diskomfort, ale pro mnoho dal-
ších je to i úleva, odpočinek, možnost věnovat
se svým zálibám, lidem, které mám ráda a kteří
mají rádi mne. A nemusí to být jenom rodina.

Je dobré zapojit se například do charita-
tivních aktivit, chodit na výstavy, do kni-
hovny, neopustit přátele? Zkrátka mít stále
co dělat, byť ve volnějším rytmu?

Ano, to si myslím, že je nesmírně důležité.
A je v tom také obrovský potenciál, úžasný
přínos i pro společnost, který se podle mého
názoru zatím u nás moc nedoceňuje. Obávám
se, že po mnoha desetiletích devastace společ-
nosti totalitními režimy je zejména ještě
u starších lidí přítomna určitá pachuť spojená
s „volnočasovými“, dobrovolnickými iniciati-
vami, které bývaly jaksi „dobrovolně povinné“,
jak jsme říkávali. Jsme také poněkud ostýchaví
a neradi manifestujeme svou dobročinnost či
charitativní sklony. Ale na druhé straně veške-
rá objektivní data ukazují, že jsme velmi štědří
a velkorysí, když je zapotřebí pomoci. Jenom
to tak zpravidla neprezentujeme. Před lety
jsme se zabývali aktivitami pro seniory a se se-
niory v obcích a již v průběhu projektu se uka-
zovalo, že se senioři stávají aktivnějšími, podí-
lejí se více na životě svých obcí, nečekají, co
jim bude předloženo a nachystáno, ale snaží se
věci ovlivnit, v tom dobrém slova smyslu.
Vznikají různé krásné projekty, třeba ekolo-
gické, mezigenerační atd. A tady si myslím, že
mají velký význam právě lidé s manažerskými
a organizačními zkušenostmi. 

Může být na pořadu dne i snaha přibrat
další kamarády, anebo dokonce hledat no-
vého životního partnera?

Ano, a na to nikdy není pozdě. Udržovat do-
savadní přátelství a navazovat nová je důleži-
té v každé etapě života. A ani na lásku není

nikdy pozdě. Tady mi dovolte jedno zcela
osobní odbočení, které se týká mojí již zesnu-
lé maminky. Maminka byla dlouho vdovou,
ale v osmdesáti se spřátelila a sblížila s panem
Janem ze vzdálenějšího sousedství. Přihodilo
se to tak, že jsem mamince pořídila počítač,
abychom se mohly vídat třeba online, když
jsem byla v zahraničí
či jinde daleko. Ma-
minku ale neposlou-
chal a stěžovala si na
to právě panu Janovi.
Ten ji nejprve po -
mohl a poradil
s ovládáním, potom
si spolu online poví-
dali, a protože to k sobě neměli daleko, začali
se stále více setkávat a žít spolu, jezdili na vý-
lety a měli se moc rádi. Pro ni to bylo asi osm
nejšťastnějších let života. 

S přibývajícími léty některé ženy přepínají
svou činorodost na péči o zahradu, starají
se o květiny, pěstují rajčata, zkrášlují zá-
honky, tvoří si nové radosti, na něž dříve
nebyl čas. Je to svým způsobem terapie
a boj proti občasným složitostem stáří? 

Ano, a tady bych přidala i názor lékaře! Prá-
ce na zahradě je důležitá nejen pro tu čino-
rodost, kterou zmiňujete, ale zejména proto,
že jde o pohyb, kterého máme většinou vel-
mi málo a který pro své zdraví nutně potře-
bujeme. Navíc jde zpravidla o různorodé ak-
tivity, a to je také velmi důležité. Takže
dostatek chůze a práce na zahradě je, mys-
lím, docela dobrou radou pro zachování svě-
žesti a dobré fyzické kondice i ve vyšším vě-
ku. A máte pravdu, že zahradnické činnosti
přinášejí do života mnoho dalších radostí.
Ale ani tahle rada není univerzální, někoho
to prostě nebaví – a potom není důvod se
k ničemu nutit.

Podnikání a starost o vlastní firmu je dost
velký adrenalin. A tak tedy – zbrzdit jeho
příliv v pokročilejším věku člověku spíše
prospěje, nebo uškodí?

Někdo si samozřejmě rád spíše odpočine
a zvolní tempo. Někdo ten adrenalin potře-

buje až do velmi po-
kročilého věku
a existují i tací, kteří
začali své podnikání
po sedmdesátce, či
dokonce osmdesát-
ce. Prostě si řekli, že
je ještě čas si splnit
nějaké přání, a to je

správné. Myslím si, že mít nějaký cíl v živo-
tě je velmi důležité. 

za odpovědi poděkovala Eva Brixi

A je v tom také obrovský
potenciál, úžasný přínos 
i pro společnost, který 
se podle mého názoru zatím
u nás moc nedoceňuje.

Doc. MUDr. Iva Holmerová, Ph.D., na setkání s novináři, které pořádala NN pojišťovna
loni koncem roku na téma představy lidí o spokojeném stáří



Velká knedlíková kuchařka
V době, kdy českou gastronomickou scénu ochromila
koronavirová pandemie, šéfkuchař Petr Kosiner s inves-

torem Vladimírem Zikmundou ze společnosti Knedlíky Láznička nele-
nili a rozhodli se pro odvážný krok. Vydali Velkou knedlíkovou kuchař-
ku. Díky ní si mohli čtenáři a zájemci o poctivou gastronomii
naservírovat knedlík jako od Lázničky doma. Bez zbytečných obav,
podle osvědčených postupů profesionálů gastronomie. Velká knedlíko-
vá kuchařka představuje recepty na 144 druhů knedlíků, ale také na vý-
borné pokrmy, které k nim patří. Čtenáře provede od základů přípravy
až po exkurzi do světa receptů na knedlíky tradiční, sladké, inspirované
moderní zdravou či zahraniční kuchyní. K pečeni, zvěřině, s ovocem, ke
králíkovi i jako hlavní chod. Součástí celé publikace jsou nádherné
snímky a poutavá grafika, která z ní činí poklad, jež bude nejen o nedě-
lích a svátcích žít s celou rodinou. Velká knedlíková kuchařka je ruko-
větí, která se zcela jistě bude dědit z generace na generaci. (tz)

Pomáhá vám umění v osobním
či profesním životě?

Ing. Mgr. Irena Melounová
Kooperativa vod družstvo
obchodní ředitelka

Rozhodně ano. Umění je zdrojem nekon-
čící inspirace a můžete díky němu cestovat

nejen prostorem, ale i časem. V rovině osobní mám obrovské štěstí,
že bydlím kousek od vynikající galerie GASK v Kutné Hoře. Ostatně
celé město je architektonickým pokladem a pohled na chrám sv. Bar-
bory mě naplňuje pokorou a obdivem k dovednostem našich před-
ků. V profesním životě mám štěstí snad ještě větší, protože nyní naše
firma spolupracuje s neuvěřitelně kreativním a přátelským Krištofem
Kinterou. Umění mi pomáhá podívat se na věci z jiného pohledu,
nacházet nové souvislosti, a také si uvědomit, že lidé mají i přes
všechny problémy světa schopnost tvořit velkolepá díla.

Co by prospělo ženám
v budování kariéry?

Ing. Jiří Kopáček, CSc.
Českomoravský svaz mlékárenský
předseda

Z mnoha žen se staly úspěšné podnika-
telky a manažerky, ženy jsou často velmi

aktivní i v politickém a veřejném životě. Oproti mužům jsou ve vý-
konu funkcí většinou odpovědnější, realističtější i pracovitější, netrpí
sebestředností a dokážou daleko lépe vyhodnocovat rizika. Jsou rov-
něž emotivnější, což určitě není překážkou. Máme jich však v těchto
vedoucích pozicích dostatek? Zatím asi nikoliv. Aby se tento stav
změnil, bylo by nutné daleko více motivovat pracovní aktivity žen,
být k nim vnímavější, umožňovat a podporovat jejich další vzdělává-
ní, a pokud se do vedoucích pozic dostanou, uznávat jejich roli.
Oboustranná tolerance mužů a žen musí být naprostou samozřej-
mostí. Velmi důležitá je ale také podpora rodiny, zejména partnera.
V naší kultuře je totiž zakotveno, že žena podporuje muže v jeho
práci. Naopak to ale ne vždy funguje stejně dobře. A měla by tu být
ještě podpora státu. Je totiž zcela nezbytné, aby rovnoprávnost žen
a mužů byla vždy vnímána celospolečensky a odrážela se plně i v le-
gislativě, ve mzdové politice, prostě ve všech sférách života.

Co všechno změnit
Taky cítíte, že je potřeba změnit to, tamto, ono, tohle
a vlastně všechno? Rozhodli jste se už fakt začít jezdit
na rotopedu a nedělat z něj věšák? Chcete ráno o půl-
hodinky dřív vstávat, abyste měli malou chvíli jen pro
sebe? Naplánovali jste si, že každý večer přečtete pár

stránek hodnotné literatury nebo se zapíšete na rychlokurz francouzšti-
ny? Že dětem a vnoučatům dáte více ze svých víkendů? Že přestanete
plnit skříně oblečením, na které pak zapomenete? Nejsou to předsevze-
tí, ale jen taková menší přáníčka, k jejichž splnění není potřeba tolik
odhodlání. Já to zkouším. Neptám se, jestli je to nutné, nesnažím se
o tom přemýšlet. Třeba to vyjde... Eva Brixi, šéfredaktorka

pozdrav redakce / naše nabídka
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Daňové zákony 2024
Hana Marková

Nejprodávanější daňová publikace v ČR! Obsahuje úplná
znění daňových zákonů s účinností k 1. 1. 2024. Soubor ob-
sahuje zákon o daních z příjmů, nový zákon o dorovnáva-
cích daních, zákon o rezervách pro zjištění základu daně
z příjmů, zákon o dani z nemovitých věcí, zákon o dani sil-
niční, zákon o DPH, zákon o spotřebních daních, vybraná
ustanovení zákona o stabilizaci veřejných rozpočtů upravu-
jící tři energetické daně a zákon o dani z hazardních her.
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Hodnotíte uplynulý rok? Přemýšlíte, co
se podařilo, a co ne? Vyjasňujete plány
na ten letošní? Pokusíte se o ještě lepší
hospodářské výsledky? Nabídnete
zákazníkům báječné novinky, další
služby, které je utvrdí v tom, že o ně
a jejich spokojenost máte opravdu
zájem? Otázky, které znáte nazpaměť,
a přesto jim věnujete v lednu tu
patřičnou pozornost. Nejinak tomu 
je v Kärcher ČR. Milada Skutilová,
generální ředitelka, se vyjádřila takto:

Jak vyšel rok 2023 ve vaší společnosti?

S rokem 2023 můžeme být určitě spokojeni.
Dařilo se nám v prodejích jak na poli profe -
sionálních řešení, tak v segmentu pro domác-
nosti a konečné spotřebitele. Uvedli jsme na
trh několik nových výrobků. V oblasti prů-
myslových řešení to byl například autonomní
mycí stroj KIRA. Jde o moderní bezobslužný
mycí stroj, který dokáže čistit kancelářské, re-
tailové či výrobní plochy bez ovládání úklido-
vým pracovníkem. Přináší to zefektivnění ce-
lého procesu profesionálního úklidu a snížení
nároku na personální kapacity, kterých je ne-
dostatek. Představili jsme také 12 nových va -
riant vysokotlakých čističů pro profesionální
uživatele, jedné z našich vlajkových produkto-
vých řad. Nové stroje jsou nejenom výkonné
a účinné pro jednotlivé průmyslové oblasti, ale
jsou také mimořádně ergonomické. Díky ro-
tačním tryskám s pokročilými funkcemi jsou
vibrace snížené až o 30 %, což umožňuje větší
komfort zejména při dlouhotrvající práci. 

V sortimentu najdeme i takové výrobky, kte-
ré vycházejí z recykolovaných materiálů...

Určitě, a na to jsme velmi pyšní. Na trh jsme
uvedli například profesionální vysavač, který je
vyroben ze 60 % z recyklovaného plastu. Využí-
vání recyklovaného plastu je součástí iniciativy
Reduce, Reuse, Recycle v rámci strategických
cílů společnosti Kärcher ohledně udržitelnosti.
V našich výrobcích snižujeme a důsledně na-
hrazujeme podíl nových plastů. Od roku 2012
se podařilo podíl recyklovaného plastu zčtyř-
násobit. 

Oč projevily zájem domácnosti?

Hodně se prodávaly parní čističe, což je ekolo-
gická forma úklidu. Čistí se jen pomocí páry,
a ta pára zároveň i dezinfikuje. Funguje to
dobře na všechny povrchy, které jsou odolné
vůči vodě. Dařilo se nám i v oblasti produktů
určených pro dílnu a zahradu. Lidé oceňují
stále více pomocníky, které jim ušetří námahu
a čas. Příkladem je například naše nová elek-
trická škrabka na autoskla, která se velmi dob-

ře prodává i bez reklamy. Na podzim jsme ote-
vřeli již desáté vlastní Kärcher Center, a to
v Pardubicích. Od vstupu prvních zákazníků
jsou výsledky nad naše očekávání. Spolu
s partnerskou sítí je to již 22. Kärcher Cen-
trum v ČR.

Víte přesně, proč se vám dařilo?

Kärcher má výhodu, že stojí na dvou pilířích,
produktech pro profesionály a pro domácí
využití. To nám zajišťuje větší stabilitu, když
se jedné z těchto kategorií daří méně. V ro-
ce 2022 bylo vidět, že domácnosti směřovaly
finance jinam než do spotřebičů. Po covido-
vých zvýšených prodejích to bylo logické.
V roce 2023 jsme již naopak rostli. Odhaduji
kolem 10–15 %.

Co očekáváte od roku 2024 ve vaší firmě
i vašem odvětví?

Hlavním trendem v našem oboru je růst auto-
nomních řešení a robotizace. Jde o efektivnější
čistění podporované technologiemi, což je ta-
kový smart cleaning a čištění tam, kde je to
potřeba. To se týká profesionálních oblastí,
kde se zavádějí různé inteligentní systémy, kte-
ré vám pomocí čipů monitorují prostory,
v nichž je potřeba uklízet a jak často. Očeká-
vám velký zájem o autonomní čisticí stroje.
Klíčovým přínosem úklidových robotů je totiž
zvýšení produktivity a efektivity úklidových
prací. Není potřeba tolik úklidových pracovní-
ků, po kterých je velká sháňka. Využití auto-
nomních strojů tak může přinést zvýšení efek-
tivity práce lidských zdrojů. Roboti mohou
pracovat nepřetržitě bez potřeby přestávek na
odpočinek, je tak možné zkrátit dobu potřeb-
nou na úklid, což vede k úsporám nákladů.
Využití autonomních strojů může snížit riziko
úrazů při práci, které by mohly vzniknout při
manuálním úklidu. Úklidoví pracovníci také
nemusí přicházet do kontaktu s chemickými
a jinými škodlivými látkami a vlivy. Autonom-
ní stroje potřebují menší množství čisticích
prostředků, což přispívá k trvalé udržitelnosti.
A rovněž mohou v neposlední řadě pomoci
k plnění nových norem ESG.
V domácnostech to směřuje k tomu, aby byl
úklid co nejméně náročný a trávili jsme jím co
nejméně času. Zde vidím stoupající zájem
o produkty a řešení, díky kterým zvládnete byt
uklidit rychleji než dřív pouze hadrem a sme-
tákem. A nejde jen o pomocníky pro domác-
nost, ale také o produkty určené pro dílnu, ga-
ráž a zahradu. To jsou oblasti, na které se
v posledních letech rovněž zaměřujeme, pro-
tože růst poptávky se dá již dobře odhadnout.

připravil Michal Hoblík

I doma budou uklízet roboti

Milada Skutilová
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výročí krásy

Letos firma oslaví 160 let na trhu. Má hluboké
kořeny, o zušlechtění jejího image se obrov-
skou měrou zasloužil Ing. Vladimír Feix, něk-
dejší majitel i generální ředitel. Jeho vize
i strategie byly nadčasové a opíraly se o trvalé
hodnoty i cesty, po kterých doporučoval jít.
Kvalita a univerzální použití byly stěžejními.
Sám byl autorem mnoha nápadů, nových tva-
rů hrnků a hrnečků, jimiž nabízel široké zá-
kaznické veřejnosti nejen to, co je praktické,
ale také hezké. Učil vnímat krásu okamžiku,
která je tak důležitá nejen pro dny slavnostní,
ale i ty všední. 
Tento jeho pohled rozvíjí současné vedení spo-
lečnosti. Ještě více se však chce přiblížit mladší
generaci, jejímu zájmu vkusně a důstojně sto-
lovat, a také firmám, pro něž toho vyrábí stále
více. A určitě nejde jen o hrnečky s logem. Os-
tatně prozákaznická orientace, flexibilita a sna-
ha podpořit zájem o vysoce kvalitní porcelán,
to je směr, který funguje. Nejen o tom jsem si
povídala s Bc. Kristýnou Kroupovou, marke-
ting specialist & e-shop manager:

Významné výročí firmy, která se už dávno
stala ikonou českého průmyslu. Jak lze
tento mezník vnímat?

Letošní rok to bude opravdu již 160 let od za-
hájení výroby v Českém porcelánu. Je pro nás
nesmírnou poctou vidět, že zákazníci značce
Český porcelán důvěřují a zůstávají jí loajální
po významnou část jejich životů. Vnímáme
tento milník jako příležitost lidem ukázat, že
tu s nimi za každé situace jsme a že jsme při-
praveni čelit novým výzvám, které pro nás 
budoucnost připraví. 

Jak moc se při této příležitosti budete vra-
cet do historie? Jsou to kořeny, na které
nezapomínáte a které v regionu stále hlu-
boce rezonují?

Čím déle jsme na  trhu, tím více si uvědomuje-
me, jak důležité je naše kořeny neopomíjet
a nadále se k nim
vracet. Naše tradice je
dozajista stěžejní sou-
částí značky a je to
určitě něco, s čím si
nás naši zákazníci
spojují. 

Jste hrnečková vel-
moc. Kdo dnes vaši
produkci hodně ku-
puje? Jsou to firmy,
drobní spotřebitelé,
mladší, či starší ge-
nerace?

Co se týká zahraničí,
tam určitě vítězí hr-
nečky pro reklamní agentury a pro dlouholeté
smluvní partnery. V tuzemsku to pak je spíše
o menších odběratelích a zakázkové výrobě.
Máme ale také svůj e-shop, kde si i běžný zá-

jemce může nakoupit dle svého vkusu. Po-
stupně se zvedá zájem u mladší generace, což
nás velmi těší.

Cibulák, který vás nejvíce proslavil, je krás-
kou, která nepatří jen k pokladům kuchyní
a obývacích pokojů babiček a prababiček.

Dnes má už jiné
poslání, a jak jste
naznačila, začínají si
ho všímat i mladé
domácnosti. Proč?

Řekla bych, že důvo-
dů je více. Může to
být právě ta tradice,
kdy si mladí lidé spo-
jují cibulák se svými
rodiči, prarodiči
a vzpomínkou na ně.
A 160 let na trhu je
opravdu dlouhá do-
ba, díky které se nám
podařilo, aby každý
člověk v jakémkoli

věku věděl, jak cibulák vypadá. Stává se tedy
často, že si zákazník výrobek koupí, protože
mu připomíná dětství a rodinnou pohodu.
Zároveň se k nám dostávají trendy, které uka-

Pro nás je top kvalita standard
Tradiční? Překrásný? Kouzelný? Použitelný pro výjimečnou chvíli? Vítaný
i na chatě pro snídani v trávě? Reprezentativní při obchodním jednání šéfů
stejně jako při obědě diplomatů? Poklad z dědictví po babičce? Ani tato
charakteristika nestačí na vyjádření všeho, co k cibuláku z Českého
porcelánu z Dubí patří. Ale mnohá vznešená slova lze pronést také
o dalších kouscích tohoto prvotřídního porcelánu, ať bílého, nebo
zdobeného jinými vzory než cibulovými.

A 160 let na trhu je opravdu
dlouhá doba, díky které se nám
podařilo, aby každý člověk
v jakémkoli věku věděl, jak cibulák
vypadá. Stává se tedy často, 
že si zákazník výrobek koupí,
protože mu připomíná dětství
a rodinnou pohodu. Zároveň 
se k nám dostávají trendy, které
ukazují, že klasický cibulák 
není pouze retro, ale naopak
nadčasový kousek, který vypadá
dobře i v moderní kuchyni.

Bc. Kristýna Kroupová
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zují, že klasický cibulák není pouze retro, ale
naopak nadčasový kousek, který vypadá dobře
i v moderní kuchyni.

Sortiment cibuláku se za léta, kdy spatřil
světlo světa, rozrostl do neuvěřitelné 
šíře. Kolik položek bychom mohli napočí-
tat? A přidáváte další? 

Je jich opravdu hodně. Momentálně máme
bezmála tisíc druhů a snažíme se nadále při-
cházet s novými nápady. Při tomto počtu je to
ale již střídmé a spíše se zaměřujeme na kvali-
tu stávajících výrobků. Případné inovace pak
směřujeme na dekorovaný sortiment.

A čím je pro vás osobně cibulák zajímavý?
Oslovily vás šálky, podnosy nebo nějaké
specialitky?

Osobně mě na cibuláku nejvíce baví význam
jednotlivých symbolů, vnímám to jako při-
danou hodnotu, stejně jako hygienickou ne-
závadnost porcelánu a pocit bezpečí, když si
vychutnávám svůj oblíbený čaj. Mimo to, 
cibulákový dekor je přenášen na výrobek 
tzv. podglazurovou technikou, kdy je prak-
ticky nemožné dekor narušit, poškodit či
s ním přijít jinak do kontaktu. Tematická mi-
ska s cibulákem jídlu dodá vždy jiskru. Urči-
tě přitom nemám pocit, že jsem vytáhla něco
z babiččiny kredence, naopak vnímám, jak 
si cibulák umí poradit i s moderním pojetím
stolování. 

Oč je z jeho nabídky dnes největší zájem?

To je velmi těžko určitelné. U koncových zá-
kazníků velký zájem sklízejí jak talířové sou-
pravy, tak ty čajové i kávové. Zpravidla ale jde
vždy o výrobky, které tvoří každou domác-
nost. Jsou to šálky s podšálky, talíře a sem
tam nějaká ta cukřenka, mlékovka, konev 
na kávu i čaj.

Vím, že se hodláte marketingově více za-
měřit na firmy. Bude se to týkat i cibuláku?

Ano, v naší nabídce cibulák rozhodně nesmí
chybět. Umíme ale vyrábět i bílý a jinak deko-
rovaný porcelán. Jsme schopni zákazníkům
nadekorovat porcelán i na zakázku. 

Ten má, ostatně jako veškerý porcelán,
který vyprodukujete, významné certifikáty,
na jejichž základě si spotřebitel může být
jistý, že je zdravotně nezávadný, že se na
něj může spolehnout. Budete s touto
předností nějak dál osvětově pracovat?

Pro nás je top kvalita standard, nicméně uvě-
domujeme si, že v dnešní době, kdy se do Če-
ské republiky dostávají i výrobky horší jakosti,
je důležité tuto osvětu provádět. Většinou,
když se zákazník seznámí s kvalitním porcelá-
nem, již nepřechází ke keramice či jiné (méně
kvalitní) produkci. Porcelán má mnoho vý-
hod, jednak je to již zmiňovaná zdravotní ne-
závadnost a na druhé straně právě ta kvalita,
díky které vám vydrží při správném zacházení
i celý život. Možná i to je důvodem, proč se ci-
bulák a obecně porcelán předává z generace
na generaci.

Co všechno chystáte k oslavám 160. vý -
ročí?

Vrcholným bodem oslav budou dny otevře-
ných dveří, které jsme naplánovali na 
15. a 16. června 2024 v areálu společnosti,
kdy si návštěvníci budou moci projít naši 
výrobu a nakoupit zboží za zvýhodněné ce-
ny na prodejních trzích. Dostupný bude
i program v Domě porcelánu s modrou krví,
kde bude k vidění stálá expozice Českého
porcelánu, ale i jiných porcelánek, jako je
Thun, G. Benedikt a dalších. Stejně tak si
návštěvníci budou moci nadekorovat i svůj
hrneček, který pak dostanou na památku
domů. Určitě je na co se těšit!

Ale to určitě není všechno...

V rámci trhů se příchozí mohou těšit na sku-
tečně bohatou škálu našeho sortimentu. V na-
bídce bude určitě jak tradiční cibulák, tak de-
korované i bílé výrobky a pamětní předměty.
Nebudou chybět ani unikátní kousky naší
značky Royal Dux, určitě si své najde každý
návštěvník.

otázky připravila Eva Brixi

výročí krásy
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Tradičně si úspěšné podnikatelky rozdělily ce-
ny v kategoriích podle velikosti firmy. Rozdá-
na byla také další ocenění pod patronací part-
nerů projektu. 
Záštitu uplynulému ročníku udělilo stejně ja-
ko v předchozích letech Ministerstvo průmys-
lu a obchodu ČR. Patronkou se stala Silke Ho-
ráková, spolumajitelka nakladatelství Albatros
Media.
Novinkou se stala Cena pro nejzajímavější
franšízu. Pořadatelé projektu chtěli podpořit
ženy, které jsou schopny na základě franšízo-
vého systému skvěle rozvíjet zmíněný busines-
sový model, případně jej samy vytvořit, a po-
skytnout tím příležitost dalším podnikatelům. 

Kdo se do soutěže mohl zapojit?
● Majitelka, která je českou občankou a drži-
telkou stoprocentního podílu firmy (bez za-
hraničního kapitálu).
● Majitelka podniku s ročním obratem od de-
seti miliónů korun.
● Majitelka firmy, která vede podvojné účet-
nictví nejméně po dobu čtyř let.

Do soutěže se podnikatelky tradičně hlásí na
doporučení odborného garanta CRIF – Czech
Credit Bureau, který jejich firmu vybírá na zá-
kladě analýzy. V té se loni mimo jiné zohled-
nily také výsledky účetních závěrek za roky
2020 až 2021, závěrka z roku 2022 měla infor-
mativní charakter.

České podnikatelky 
nic nezabrzdí

Soutěž Ocenění Českých Podnikatelek 2023 zná
své vítězky. Do finále 16. ročníku OCP postoupilo
106 žen, kterým se daří rozvíjet své firmy 
i v době, která přináší mnoho výzev. Porota
ocenila majitelky nejlepších podniků v celkem 

osmi kategoriích. Loni bylo z 24 403 firem ve stoprocentním vlastnictví ženy vybráno
1975 semifinalistek s nejlepšími ekonomickými výsledky, z nichž vzešlo 106 účastnic
finále. Obrat podniků, vedených finalistkami soutěže, dosáhl v roce 2022 zhruba tří
miliard korun a zaměstnávaly více než 1700 lidí. Téměř polovina žen, které bojovaly
ve finále, vede rodinné podniky, 65 z nich se projektu OCP zúčastnilo vůbec poprvé.

Ocenění Českých Podnikatelek – vítězky 16. ročníku
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Ženy majitelky zvládají krizová léta
České podnikatelky potvrdily zejména v kri-
zových letech podle organizátorů soutěže svou
sílu a houževnatost, pracovitost, ale také
schopnost inovovat a přizpůsobovat se novým
podmínkám. „Absolutním přínosem tohoto
projektu je to, jak přirozeně ukazuje, co ženy
dokážou vytvořit i v mnoha typicky mužských
oborech. Přidanou hodnotu to přináší každé
firmě. Ženy často mluví o tom, že podnikání
je pro ně obrovskou formou svobody, která
jim umožňuje tvořit přesně to, co chtějí a kdy
chtějí. Mnohdy se prý ani necítí být pouze
podnikatelkami, ale jde jim především o napl-
ňování vize. Samotná cesta je pro ně často dů-
ležitější než cíl,“ sdělila Helena Kohoutová, za-
kladatelka projektu OCP a Podnikatelské
platformy Helas – Budujeme Hrdé Česko.
Zajímavostí je, že pouze pětina semifinalistek
tohoto ročníku byla mladší 41 let a necelá tře-
tina ve věku od 41 do 50 let. Zastoupeny jsou
tedy především starší ročníky: asi 22 % tvořily
ženy nad 61 let. Jejich firmy jsou nicméně re-
lativně mladé.
Dvě pětiny semifinalistek založily své firmy po
roce 2013, na trhu tudíž působí deset let a mé-
ně. Naopak jen 12 % podniků semifinalistek
existuje více než čtvrt století.
Naprostá většina firem patří výší obratu mezi
malé až střední společnosti. Pouze pět z nich
vykázalo roční tržby převyšující sto miliónů
korun. Ukazuje se tak, jak významné jsou pro
českou ekonomiku malé a střední firmy.

Výjimečná žena a osobnost 
Kategorii Výjimečná podnikatelka si i loni
vzala pod svou patronaci skupina ČSOB. Ta
podporuje digitalizaci a elektronizaci české

společnosti. „Nicméně jsme si zároveň dobře
vědomi toho, že není možné zapomínat ani na
tradiční obory a aktivity, které stále spoluvy-
tvářejí krevní oběh naší ekonomiky. Záměrně
jsme tedy letos vyzdvihli společnost, která má
úžasný podnikatelský příběh v jednom z těch-
to oborů – velkoobchod železářského zboží
a spojovacího materiálu, bez kterých se ani
v době umělé inteligence neobejdeme. Vedle
toho si velmi vážíme rozhodnosti, se kterou
společnost Handy Corp investuje do obnovi-
telných zdrojů energie,“ popsal volbu vítěze
Martin Pěchouček, ředitel útvaru Rozvoj ob-
chodu a klimatická změna vztahového ban-
kovnictví ČSOB.
Cena za výjimečný růst firmy byla v roce 2023
předána pod patronací společností Ecovis
Facta, která je zároveň auditorem projektu.
Co je podle auditora klíčové pro to, aby firmy
rostly nejen v době hojnosti, ale i v krizových
letech? „Žijeme v turbulentní době, a nejen
v době krize, ale i růstu je zapotřebí flexibilní
přístup. Klíčová je rovnováha spočívající
v kvalitním produktu, diverzifikaci portfolia
a kvalifikovaném týmu. Když tuto kombinaci
spojíme s dlouhodobou strategií a efektivním
finančním řízením, poskytuje to firmě výbor-
né předpoklady pro dlouhodobý růst,“ 
shrnula Simona Fialová, partner společnosti
Ecovis Facta.

Novinkou je ocenění franšíz
Novinkou minulého ročníku OCP je Cena pro
nejzajímavější franšízu. Patronem soutěže se
stala loňská držitelka ocenění v soutěži Kamila
Kleiblová, majitelka společnosti Kleiblová
s.r.o. Proč je podle ní dobré oceňovat v po-
dobných podnikatelských soutěžích i zástupce

franšíz? „Franšízing je podnikání jako každé
jiné. Někdy kolují mýty, že je to jednoduchý
způsob podnikání a jistá investice. Opak je
pravdou a bez pevné vůle, tvrdé práce a odva-
hy zainvestovat nemůže být toto podnikání
úspěšné,“ upozornila Kamila Kleiblová, maji-
telka Kleiblová s.r.o. 
Podle ní je navíc důležité najít vzájemnou
vazbu a pochopení mezi franšízantem a po-
skytovatelem licence. „Bylo mi velkým potě-
šením zjistit, že na našem trhu jsou nejen dá-
my, které jsou franšízantkami, ale jsou zde
i franšízorky poskytující licence na projekty,
které samy vytvořily,“ rekapitulovala Kamila
Kleiblová.
Historicky první vítězka-franšízorka ji oslovila
svým podnikatelským záměrem a tím, jaký je
ze strany potencionálních franšízantů zájem
rozvíjet koncept, který vytvořila. Obrovské za-
pálení vítězky, pocit zodpovědnosti za svoji
práci, vztah k zaměstnancům a kolegům, a na-
stavená strategie byly pro Kamilu Kleiblovou
hlavními kritérii výběru.

Vítězky jednotlivých kategorií:

Malá společnost
1. DEV Pack s.r.o. – Dagmar Poláchová
2. EKO-MIL s.r.o. – Marie Stránská
3. Centrum rehabilitační péče s.r.o. – Jadwiga

Paličková

Střední společnost
1. Denim Stores, s.r.o. – Hana Tošnarová
2. A.V.Z. – KOVO s.r.o. – Zdeňka Kalčicová
3. 27Jewelry s.r.o. – Lenka Kerlická

Velká společnost
1. Petsatur s.r.o. – Dana Javoříková
2. AC-T servis, spol. s r.o. – Jana Erbová
3. EF Group s.r.o. – Erika Nábělek Eliášová

Cena ČSOB – Výjimečná podnikatelka
Handy corp. s.r.o. – Hana Baštýřová

Cena odpovědného podnikání 
pod patronací Skanska Residential
Save CZ s.r.o. – Marcela Malinská

Cena pro výrobní podnik v rukách české
ženy pod patronací IN – EKO Team
Kovomet Trade s.r.o. – Kristýna Vozková

Cena za inovativní řešení 
pod patronací Generali Česká pojišťovna
Euregnia, s.r.o. – Ivona Huňková

Cena za digitální transformaci 
pod patronací Microsoft & DataClue
Databig s.r.o. – Alexandra Belingerová

Cena za výjimečný růst firmy 
pod patronací Ecovis Facta
ELVA Pharma Czech s.r.o. – Šárka Vaculíková

Cena pro nejzajímavější franchisu 
pod patronací Kleiblová
Designex Food s.r.o. – Lucie Remer (tz)Vítězky kategorie Velká společnost
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Velmi úspěšně jste zabodovala v loňské
soutěži MANAŽER ROKU. Co vám toto
ocenění ukázalo?

Ocenění za poslední roky bylo více. Kromě to-
ho v soutěži MANAŽER ROKU, to byla Zlatý
klastr, Stříbrná známka klastrové excelence,
ocenění za rozvoj internacionalizace a propa-
gace ČR. Ukázala mi, že procesy a řídicí me-
chanizmy k poskytování kvalitnějších služeb
našim členům máme v klastru nastavené
správně. Moje práce a práce mých kolegů je
především poskytnout pro naše členy takové
služby, které jim zajistí úspěch a konkurence-
schopnost na globálním trhu. Pro mě osobně
jsou všechna tato ocenění zpětnou vazbou mé-
ho úsilí a moc si jich vážím.

Jací jsou čeští výrobci nábytku? Co mají
společného, čím se od sebe liší?

Výrobci nábytku jsou velice pracovití, precizní
a hodně dbají na kvalitu odvedené práce. Umí
skvěle své řemeslo, ale bohužel nejsou tak dobří
v oblasti propagace, marketingu a práce s de-
signem. To má velká část výrobců opravdu spo-
lečné. A čím se liší? Je to specializací, prací
s materiály, spoluprací s designéry i množstvím

zaměstnanců a kvalitou technologií, které jsou
dnes také velmi zásadní.

Proč vznikl váš klastr a kdo ho před lety
ini cioval?

Vznik Klastru českých nábytkářů iniciovaly
v roce 2006 nábytkářská družstva sdružená ve
Svazu českých a moravských výrobních druž-
stev a Mendelova univerzita v Brně. Klastr
vznikl za účelem podpory mezinárodní konku-
renceschopnosti a ekonomického růstu člen-
ských firem klastru prostřednictvím důrazu na
rozvoj výzkumu, vývoje a inovací. A také za
účelem trvalého zkvalitňování vazeb mezi vý-
zkumnými institucemi a podnikatelskou sférou
v oblasti nábytkářského průmyslu a posílení in-
ternacionalizace klastru.
Klastr je prostor, který napomáhá při odstraňo-
vání komunikačních bariér. Problémem je to, že
řada podniků dosud trpí přehnanou uzavřenos-
tí. V klastru je důležitá komunikační otevře-
nost, protože je známkou partnerské rovnocen-
nosti a také obohacuje nejen samotného člena,
ale i ostatní členy navzájem. Díky otevřené ko-
munikaci vznikají kontakty a přístup k většímu
rozsahu příležitostí. Strategii klastru formuje
vzájemné sdělování společných zájmů, potřeb

a problémů, a to umožňuje hledat způsoby je-
jich řešení. KČN také poskytuje možnost setká-
ní formou B2B, matchmakingů a networkingu.
Dnes jsou členy KČN top české nábytkářské
a dřevozpracující firmy, obchodníci, vystavova-
telé v oblasti nábytkářství, univerzity a vý-
zkumné ústavy.

Může do uskupení vstoupit nový člen? Tře-
ba malá firma, která se zabývá výrobou či
renovací nábytku, nebo designérské studio?

Klastr českých nábytkářů, největší klastr se za-
měřením na nábytkářský, dřevozpracující prů-
mysl, interiérovou tvorbu, je otevřenou organi-
zací, do které může vstoupit každý český
nábytkář ztotožňující se s cíli a vizí KČN. Při-
čemž vizí klastru je již zmíněná podpora kon-
kurenceschopnosti členů na tuzemském i mezi-
národním trhu. Chceme se aktivně podílet na
vytváření nových trendů v oblasti nábytkářské-
ho průmyslu a bydlení. 
Cílem je zlepšit přístup členských firem k mo-
derním technologiím. Podpořit u svých členů
využití možností kolektivního výzkumu a in-
tenzivní zužitkování výstupů společných vý-
zkumných a vývojových činností zaváděním
inovativních procesů a produktů do výroby.
Podpořit zahraniční aktivity klastru a jeho
členských firem ve vytipovaných zahraničních
teritoriích. Posílit společnou propagaci a pre-
zentaci členských firem prostřednictvím spo-
lečné účasti na veletrzích a výstavách doma
i v zahraničí, pořádáním odborných konferencí
a seminářů. A dále rozvinout vzájemnou spolu-
práci jednotlivých členů KČN prostřednictvím
realizace společných setkání, akcí, společného
nákupu produktů a služeb a kooperací členů
při výrobě a dodávkách velkých interiérových
celků v ČR a ve světě.

A dosavadní výsledky? Daří se vám posilo-
vat exportní aktivity členů, uspěli jste
v projektech pro zahraniční klientelu? 

V rámci internacionalizace se klastr zapojuje
do mezinárodních projektů, mapuje trhy, iden-
tifikuje tržní příležitosti, sdílí informace a zku-
šenosti, rozvíjí export, vyhledává kontakty pro
navázání spolupráce, organizuje společné vý-
stavy členů klastru, organizuje Mise do zahra-
ničí a study visit... KČN je také iniciátorem me-
zinárodního partnerství Furniture and
Woodworking Cluster Partnership, prvního
mezinárodního nábytkářského metaklastru
v EU, který v současné době sdružuje sedm kla-
strových organizací z České republiky, Španěl-
ska, Švédska, Slovinska, Itálie a Rumunska.
Propojení s jinými nábytkářskými klastry
v rámci EU poskytuje další prostor pro export
našich členů a pro vznik nových partnerství.
V souladu s internacionalizačními aktivitami

Vizí a cílů je dost

Ing. Lucia Haraslínová, Ph.D., 
je řadu let předsedkyní Klastru
českých nábytkářů. Výsledky

usilovné práce, která ji i nesmírně baví, jsou dobře viditelné. Loni, v 30. ročníku
soutěže MANAŽER ROKU, zvítězila v kategorii Nezisková sféra. Jak toto ocenění
vnímá v kontextu své profese, si můžete přečíst v následujících řádcích:

Ing. Lucia Haraslínová, Ph.D.
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www.madambusiness.cz

KČN se již v minulosti podařilo etablovat členy
klastru na trhu na Ukrajině, ve Vietnamu,
v Anglii, v Německu. Nyní se věnujeme vstupu
na trhy v USA, Kanadě, Egyptě, Jihoafrické re-
publice a Turecku. V rámci naplňování našeho
hesla Spojujeme firmy a trhy se nám podařilo
propojit české nábytkáře se zahraničními vý-
robci, obchodníky a zákazníky. Těší mě, že se
nám dlouhodobě daří rozvíjet a podporovat če-
ské nábytkářské firmy. V těchto aktivitách bu-
deme i nadále pokračovat. Již teď máme v plá-
nu několik zahraničních misí. 

Co jste dokázali na domácí půdě například
v oblasti inovací či výzkumu a vývoje?

Klastr propojuje své členy s akademickou a vě-
decko-výzkumnou sférou a iniciuje vědecko-
výzkumné a inovační aktivity. Zapojuje se, ne-
bo je sám nositelem, do projektů výzkumu,
experimentálního vývoje a inovací podporova-
ných z veřejných prostředků. Rovněž v rámci
svých aktivit napomáhá komercializaci výsled-
ků vědy a výzkumu, transferu
technologií a jejich aplikaci do
průmyslové sféry. V rámci svých
projektů buduje klastr také sdíle-
nou infrastrukturu, a pomáhá tak
svým členům minimalizovat ná-
klady na VaVaI. Výsledem vlast-
ních VaV projektů KČN je dopo-
sud deset funkční vzorků, čtyři
užitné vzory a dvě ověřené tech-
nologie. Uplatnění výsledků Va-
VaI projektů v praxi je zajištěno
poskytnutím licencí formou li-
cenčních smluv.
Klastr má své sídlo v Brně a má
čtyři Technologická centra.

Všechna centra jsou vybavena unikátní infra-
strukturou. Klastr tak zlepšuje přístup firem
k přístrojovému zařízení a vybavení potřebné-
mu pro výzkumné a vývojové činnosti, která
slouží nejen při realizaci VaV projektů klastru.
V rámci VaV projektů ostatních subjektů – čle-
nů klastru, poskytujeme konzultační služby
v rámci své oborové specializace.

Které kousky nábytku prošly v posledních
letech největšími změnami?

Určitě je to domácí pracoviště, což bylo reakcí
na pandemii covidu. Dále je to různé multi-

funkční vybavení interiéru vhodné do malome-
trážních bytů, což bude v blízké budoucnosti dle
predikcí ještě více žádané. Nutné je zmínit také
úložné prostory, které prošly velkými změnami
za poslední roky. Jde například o novodobé
„obývací stěny“, které sahají až ke stropu a obsa-
hují různé police, vitríny i dvířka s různými typy
otevírání a jsou doplněné LED osvětlením.

Mění se i na základě vaší vize a aktivit
vztah Čechů k interiérové tvorbě, k vyba-
vení bytů, kanceláří, k estetickému vnímání
prostoru? Nebo jsme národ stále ještě pří-
liš konzervativní?

Určitě jsme národ konzervativní, i když změny
nastávají. Jsou to ale drobné krůčky, kterými se
postoj Čechů k vybavení interiérů mění. Lidé
jsou v posledních letech ochotnější pořídit si
kvalitní nábytek, jenž dlouho vydrží. Také se
mnohem více spolupracuje s interiérovými de-
signéry a architekty, kteří navrhují interiéry na
míru, a toto vybavení je pak vyrobeno lokálně. 

Vzpomenete si, co vás přivedlo k manažer-
ské pozici v klastru a zkusíte charakterizo-
vat, co vás motivuje v něm působit i nadále?

Nabídku pracovat v klastru jsem dostala v po-
sledním ročníku doktorského studia na Mend-
lově univerzitě. Vzhledem k tomu, že práce
spojovala vše, co mě bavilo, a poskytovala mi
rozvoj mých dovednosti, neváhala jsem a výzvu
jsem přijala. Abychom se mohli jako KČN za-
pojovat do národních i mezinárodních VaV
projektů, musíme sledovat trendy, včas se roz-
hodnout k jejich aplikaci, přijmout jasná roz-
hodnutí. Ve všech těchto situacích musím pro-
kazovat svoji rozhodnost a strategické myšlení.
Již podruhé jsem byla zvolená členskou základ-
nou předsedkyní klastru, což je pro mě zpět-
nou vazbou, že moje osoba je členy vnímána
jako důvěryhodná a hodná tohoto postu. 

Pod tlakem různých okolností a situací, které
s sebou život nese (pandemie, krize, různé vý-
zvy...), dokážu dělat jasná rozhodnutí a nalézat
originální řešení. Díky svým manažerským
dovednostem řídím plnění úkolů, lidi i celé tý-
my. Snažím se být empatická a jasně komuni-
kuji, abych podpořila tým nebo projekt. Vůdčí
schopnosti využívám při organizování všech
druhů kapacit k dosažení společného cíle. Do-
vednosti v oblasti řešení problémů jsou vlast-
nosti, které mi pomáhají určit zdroj problému
a rychle najít efektivní řešení. Rozmanitost mé
práce a pocit svobody a naplnění potřeby být
za své činy zodpovědná jsou pro mne hlavní
motivací v klastru i nadále působit.

Je složité mít v dnešním dynamicky mění-
cím se světě vize? 

Dnes se svět rychle mění a každý manažer
musí být ve střehu, aby se nejenom přizpůso-
boval, ale také udával směrování oboru skrze
své vize. Toto tempo mě baví a posouvá vpřed.

Mám jasnou vizi a strategii, kte-
rou se řídím. Profesionální roz-
hodování je v současné dyna-
mické době zásadní. Zásadní je
být schopen se přizpůsobit okol-
nostem, reagovat na změny okol-
ností nebo výkonnosti, a v přípa-
dě potřeby změnit svůj přístup. 

S jakými vyhlídkami vstupuje
klastr do roku 2024?

Do roku 2024 vstupujeme s vidi-
nou navázat na aktivity realizo-
vané v předešlých rocích. Aktivi-
ty, které máme na rok 2024
plánované, se budou týkat zave-
dení pokročilých technologií, di-
gitalizace, nízkouhlíkových řeše-
ní či obecné přípravy MSP na
zelenou či digitální transforma-
ci. Dále pak pořádání vzájem-
ných setkání a odborných akcí,
zaměřených na upevnění a zlep-
šení vzájemné spolupráce stáva-
jících i potenciálních členů kla-

stru a intenzivnější sdílení znalostí,
prezentace KČN na veletrzích, rozšíření
a upevnění služeb KČN a networkingu s dal-
šími specializovanými organizacemi. Zaměří-
me se i na rozvoj technologických center kla-
stru a na další VVaI aktivity. Všechny tyto
aktivity budeme realizovat z finančních pro-
středků programu OPTAK Spolupráce –
Klastry. V novém roce zahájíme rovněž něko-
lik mezinárodních projektů. Cílem je také po-
sílit povědomí o Klastru českých nábytkářů
mezi odbornou i laickou veřejností, i mezi
studenty oboru nábytek, design. Na konci ro-
ku 2024 bude KČN usilovat o získání zlaté
známky klastrové excelence. Vizí a cílů je 
dost. Proto si všichni přejme, ať je pro nás 
rok 2024 rokem úspěchů a splněných snů.

otázky připravila Eva Brixi ❚❚❚

Klastr je prostor, který napomáhá
při odstraňování komunikačních
bariér. Problémem je to, že řada
podniků dosud trpí přehnanou
uzavřeností. V klastru je důležitá
komunikační otevřenost, 
protože je známkou partnerské
rovnocennosti a také obohacuje
nejen samotného člena, 
ale i ostatní členy navzájem.
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Proč právě kabelky, respektive Poppetky?

Jak já říkám, cesta je cíl. Vystudovala jsem
sportovní management a pak jsem se asi osm
let věnovala PR. K módě mě to ale táhlo
vždycky. Na mateřské jsem pak znovu cítila,
že se chci rozvíjet i kreativně, a věděla jsem,
že znalosti a zkušenosti z PR se při tom bu-
dou hodit. Původně jsem chtěla založit znač-

ku plavek, ale nikdy jsem oděvní návrhářství
nestudovala a neumím vytvářet střihy. Navíc
plavková sezóna v ČR trvá velmi krátce. Mám
za sebou ale několik kurzů na pražské UM-
PRUM nebo na plzeňské Fakultě designu
a umění Ladislava Sutnara. Kabelky se mi te-
dy zdály jednodušší. Zároveň v jejich případě
odpadá starost řešit vratky z důvodu nespráv-
né velikosti, nelichotivé barvy nebo nepad-

noucího střihu. A za další, kabelky přece zbo-
žňuje snad každá žena!

Kde a jak probíhá výroba? A jde o stopro-
centně český produkt?

Nejprve dělám prototypy, např. z plsti nebo
kartónu, a pak teprve z kůže. Pokud to nefun-
guje, tak je předělám, a až když vše doladím,
řeším finální produkt s kožedělnou dílnou.
Výroba pak probíhá v Čechách – ceny jsou
srovnatelné s Itálii nebo Španělskem a já raději
zadávám práci českým brašnářům. Materiály,
tedy useň a komponenty, ale pocházejí z Itálie.
V rámci České republiky bohužel nejsou do-
stupné, minimálně ne v požadované kvalitě. 

A jak vznikl celý nápad, název značky a logo?

Svoji značku jsem začala budovat, když byly
synovi Patrikovi asi tři měsíce. Logicky jsem ji
tedy chtěla pojmenovat po něm. Původní ná-
pad byl Saint Patrick, ale to je příliš všeobecné,
a navíc spojené s náboženstvím. A výraz pop-
pet v angličtině znamená zlatíčko nebo brou-
ček, vystihuje tedy jak syna, tak kabelky. :) Na-
víc zní hezky a řekla bych, že i světově. Jakmile
se tedy rozhodnu jít se značkou za hranice,
nebudu muset řešit žádný rebranding. Logo už
pak vytvořil grafik na základě mých požadav-
ků. Jen to není květina, jak si mnoho lidí mys-
lí, ale čtyři spojená velká písmena P.

To znamená, že časem chcete uspět i mi-
mo ČR?

Přála bych si to. V Česku se situace určitě
zlepšuje, ale stále ještě nejsme úplně fashion
národ. Ráda se tedy domluvím i na spolupráci
se showroomy a butiky v jiných zemích. Do-
konce už mě několikrát kontaktovali nákupčí
z Dubaje, New Yorku či Paříže, ale zatím to
nedopadlo především z finančních a logistic-
kých důvodů. Přesto věřím, že jednou moje
chvíle přijde. 

Kolik času uběhlo od první myšlenky po
zahájení prodeje?

Vymyslet a uvést značku na trh trvalo tři roky,
ale nemohla jsem se tomu věnovat naplno.
Mezitím jsme žili dva roky v Lucembursku,
takže to bylo náročnější. Pak jsme se vrátili
a vše už šlo lépe, brand jsem vyladila a začal
prodej. Každopádně mě to naučilo, že se dá
pracovat i na dálku, ale musíte počítat s řadou
komplikací.

Měl pobyt v Lucembursku i nějaký pozitiv-
ní vliv na vaše podnikání?

Ano, často jsem odtamtud jezdila do kraje
Champagne ve Francii, kde hodně lidí sbírá

Moje kabelky nejsou pro každého
Sehnat krásnou a kvalitní kabelku české výroby bylo donedávna téměř nemožné.
Až v posledních letech vznikají značky, které si zakládají na přírodních materiálech,
nadčasovosti a precizním zpracování. Jednou z nich je i značka Patrick Poppet
Lucie Kalousové. Ta dala našemu trhu dámské kabelky s nezaměnitelným
geometrickým vzhledem a propracovaným detaily, za které by se nestyděli ani
luxusní producenti. Za pouhé čtyři roky na trhu si je oblíbila spousta žen, včetně
celebrit. A důvodem není jen skvěle zvládnuté PR a prvotřídní zákaznický servis.
Rozhoduje především kvalita, tedy pečlivě vybraná italská kůže, lokální ruční
výroba a spojení designu s funkčností. Tomu ale samozřejmě odpovídá i cena.

Lucie Kalousová
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plíšky od lahví šampaňského. Je to
takový pěkný koníček, sběratelská
vášeň spousty jednotlivců. Prodávají
na ně ale jen taková dřevěná prkénka
a plastové desky. Mně se nelíbily a chtěla
jsem je vylepšit, což mě přivedlo až k tvorbě
obrazů. Je to spíš záliba než business, ale při-
náší mi nespočet příležitostí být vidět a získá-
vat zajímavé kontakty. Oslovilo mě například
Mionetto, se kterým jsem následně spolupra-
covala, nejen na obrazech, ale i na kolekci ka-
belek, přičemž každá z nich reprezentovala
jednu láhev. Je tu ale ještě další propojení s ka-
belkami, klientům totiž dokážu vytvořit obraz
z jejich sbírky plíšků a do některých jsem za-
komponovala i zbytky usní. 

Osvědčila se vám určitá forma propagace?
Čím dokážete klientky zaujmout?

Na začátku mi hodně lidí radilo navštěvovat
akce jako prodejní markety, ale já věděla, že
tudy cesta nevede a profiluji se jinak. Více se
mi osvědčuje networking a ústní doporučení.
Jde to sice pomaleji, ale klientky jsou loajál-
nější a máme celkově užší vztah. Pokud se te-
dy bavíme o eventech, jsou to business snída-
ně, večírky apod. 
Zároveň mi dobře funguje spolupráce s ostat-
ními návrháři, především s Eliškou Tomkovou
a její značkou Elisha. Naše produkty se díky
nadčasovosti a preciznímu zpracování hezky
doplňují a její klientky jsou nadšené. Chci
takhle oslovit více designérů a koncept storů,
třeba i v Plzni nebo Brně, ale je to běh na
dlouhou trať. Tím, že ve značce hodně figuru-
ju já, trvá to déle, ale dá se to zvládnout. Zpět-
ně musím uznat, že jako značka je také lepší
spolupracovat s PR profesionály a nebýt na ve-
škerou propagaci sama. A já mám to štěstí, že
jsem našla skvělou PRistku, což mě znovu při-
vádí k myšlence, jak důležité je spolupracovat,
navzájem si pomáhat a podporovat se.

Co nyní najdou zákaznice v nabídce?

Nejdříve jsem se soustředila na kabelky v zá-
kladní černé barvě, ale postupně jsem rozšiřo-

vala na-
bídku od-
stínů, takže
dnes narazíte i na
výrazné barvy, napří-
klad růžovou nebo oranžo-
vou. Základní velikosti jsou tři
a nově nabízím multifunkční psaníčka
za necelých 7000 Kč, která jsou snadno kom-
binovatelná. Můžete je tedy nosit i jako pouz-
dra s velkými shopper kabelkami v ceně
15 000 Kč a pak je tu variabilní střední kabel-
ka za 10 000 Kč. 

Podle jakého principu přistupujete k ceno-
tvorbě? Přece jen, za kvalitu se platí...

Není to jednoduché, ale cena musí odpovídat
kvalitě, materiálu, zpracování i péči a času,
kterou kabelce věnujeme. Celé tři dny trvá,
než se vyrobí jeden kus. Vše se totiž ladí do
posledního detailu, včetně komponentů, které
jsou stejně hranaté jako kabelka. Dále je to ko-
žená vnitřní kapsička a logo i na ní. Na tyto
detailní prvky opravdu dbáme a z velké části
je děláme ručně. Nic neobcházíme, ani ne-
chceme. Většina práce probíhá ručně, jen ce-
lek se pak sešije na stroji. Nejprve probíhá vý-
běr správného místa kůže, její vyříznutí,
vyražení loga, kompletace s podšívkou a kom-
ponenty. Následuje sešití, zapracování a zahla-
zení hran, nabarvení apod., což se opakuje
a trvá to i celé hodiny. Potom kabelku musíme
zkontrolovat, a případně naimpregnovat. Cena
je zatím stále stejná, od začátku byla takto na-
stavená, ale časem se uvidí, zda ji udržíme.
Zase nechci vyrábět úplně pro každého. Chci,
aby zákaznice měly pocit exkluzivního zboží.

Jaký
produkt je
nejoblíbenější? Nebo
si každá zákaznice najde ten svůj?

Nejoblíbenější byla Black Diamond Collection.
Sama mám ráda geometrii a hranaté tvary, ze
kterých vlastně téměř všechny další kolekce
vycházejí. Základem a takovou vlajkovou lodí
značky se stal model Joy, který slaví největší
úspěchy. I proto jsem ho před rokem redesig-
novala.

Prodáváte také kožené pásky nebo orga-
nická trička. Jaký mají úspěch? A plánujete
jejich nabídku rozšířit? 

Pásky jsou spíše doplněk ke kabelkám, protože
společně vypadají moc hezky. Více jich zatím
neplánuji, ale podobně jako kabelky, jsou i ty-
to pásky variabilní a dají se nosit v široké nebo
úzké verzi. Doporučuji je tedy jak k šatům, tak
ke kalhotám. Trička vznikla ve spolupráci
s Terezou Franc, která má butik s ušlechtilými
nápoji. Spíše ji budete znát jako první českou
Madame Cognac & Champagne. Jinak je to
ale jen okrajový produkt, třeba pro kamarádky
nebo na dámskou jízdu, díky čemuž se o mně
mohou dozvědět další potenciální klientky.

Dařilo se vaší značce v loňském roce? Pocí-
tila jste nějak ekonomickou nejistotu?

Musím říct, že to bylo skvělé. Rozjezd roku 2023
byl pomalejší, ale pak už prodeje rostly, a do-
konce se zvýšily trojnásobně. Hodně mi po-
mohlo už zmiňované kvalitní PR a ona spolu-
práce s návrhářkou Eliškou Tomkovou. 

Plánujete letos nějaké novinky?

Ano, bude to zdobení kabelek s českým uměl-
cem, pokud to vše vyjde. A pak mám v plánu
i úplně nový typ kabelky v několika barvách.
V nejbližší době tedy začnu tvořit prototypy
a věřím, že vše dopadne podle představ.

ptala se Dana Halušková

vlastní cestou
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Vaše lázně se staly pojmem. Sice jsou ma-
lé, ale lidé k vám rádi jezdí. Co k tomu nej-
více napomohlo?

Lázně Lednice hotel Perla jsou zasazené
především do krásného prostředí Lednicko-
-valtického areálu, který je jedním z nejnav-
štěvovanějších míst v České republice. Myslím
si, že kombinace krásného prostředí, léčivého
pramene, velkého výběru léčebných a relaxač-
ních procedur, a především skvělého přístupu
profesionálů, kteří se v Perle starají o naše
hosty, jsou právě tím největším lákadlem. 

I v roce 2023 jste měli pořád vyprodáno?

Ano, stále jsme plně obsazeni a jsme za to vel-
mi rádi.

Naučili se zájemci o procedury a ozdravný
pobyt více využívat k pobytu chladnější
podzim a zimu?

Mezi klienty samoplátci bude vždy stále pře-
važovat období od jara do podzimu. Avšak
i chladnější měsíce máme téměř zaplněné a se-
tkáváme se s tím, že určitý druh našich klientů
vyhledává právě tyto chladné měsíce, kdy je
v Lednici méně turistů a mohou se více věno-
vat utužování svého zdraví. 

Ostatně, jaký byl uplynulý rok? Hodnotíte
ho optimisticky? Máte radost z výsledků?

Jako každý rok byl i ten loňský v něčem speci-
fický a náročný. Nicméně mohu říct, že také
on byl úspěšný a hodnotím ho pozitivně. Vý-
sledky jsou skvělé a já věřím, že i v dalším roce
se nám bude dařit alespoň tak, jako tomu bylo
v tom uplynulém. 

Vždy se snažíme zavést 
nové procedury

Jestli jsou lázně a relaxační pobyt v nich jedním z důležitých bodů
programu vaší péče o sebe samotné, pak je to patrně to nejlepší, co
můžete pro svoji kondici udělat. Odpočinek propojený s nejrozmanitějšími
druhy masáží, ošetření prvotřídní kosmetikou, dostatek času na plavání
v bazénu, procházky na čerstvém vzduchu, kdy člověk nespěchá, ale má
čas si vychutnat krásy přírody v jakémkoli ročním období. I to jsou přínosy,
které naladí na úplně jinou notu, než je všední koloběh povinností (i když
i ten je pro mnohé také krásný a vítaný). Dokážete-li během roku vyšetřit
pro lázně alespoň deset dní, vaše tělo i mysl vám poděkují. Lázně Lednice
hotel Perla patří mezi ty menší, ale stále více vyhledávané. Klientela se
vrací. Důvody jsou jasné. Nač se lidé mohou těšit i v roce 2024, o tom
jsem hovořila s ředitelkou Ing. Petrou Kalců:

Ing. Petra Kalců

K dispozici je velmi příjemná
vířivá koupel s léčivým konopím.
Velmi zajímavý je zábal s názvem
vločkové omlazení s ošetřením
obličeje či masáž zlatem. Máme
zde i speciální pobytové balíčky
právě pro tento druh klientely,
a těmi jsou Dny pro krásu a Dotek
luxusu. Pro ty, kteří mají méně
času, můžeme doporučit naši
nabídku denních lázní, konkrétně
balíček s názvem Zadáno pro ženy
či Manager Relax.
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Jak jste vstoupili do toho letošního? S vel-
kými plány a předsevzetími a náležitým
očekáváním, nebo se skromnějším přáním
než doposud?

Každý rok vstupujeme do toho následujícího
s očekáváním, že bude úspěšný. Každopádně
je to vždy velká neznámá, a tak máme i oba-
vy, zda budeme schopni dostát svým cílům,
zda i nadále budou klienti s našimi službami
spokojení. Zatím se nám to daří, a to díky
skvělému týmu lidí, kteří v lázních pracují. 

Zavedete i další nové procedury? Třeba
pro nastávající maminky nebo ženy v me-
nopauze?

Vždy se snažíme zavést nové procedury. Vlo-
ni to byla suchá masážní vana a motodlaha.
Moc mě potěšilo, že i naši klienti si nově za-
vedené procedury pochvalují. Pro rok 2024
jsme upravili nabídku tělových zábalů, které
jsou vhodné nejen pro ženy, ale mohou si je
dopřát i muži. Nastávající maminky ale ne-
jsou naší cílovou skupinou. Pro ženy v meno-
pauze můžeme doporučit právě zábalové
kúry či kosmetické ošetření. Rádi bychom
využili skvělé spolupráce s kosmetikou 
GERnétic a zavedli ještě další tělové ošetření
určené především něžnému pohlaví. To, jestli
se nám to podaří a jaké to bude, si s dovole-
ním nechám ještě pro sebe. 

Do nabídky patří, jak jste naznačila, i kos-
metická značka GERnétic. Jak dlouho již
a v čem vidíte největší přínos?

Ano, značka GERnétic patří v lázních už
k samozřejmostem již několik let a této spo-
lupráce si velice vážím. Její kosmetické pří-
pravky, které využíváme při tělových zába-
lech a při pleťových ošetřeních, jsou naprosto
výjimečné. Především klientky se po nich 
cítí krásné a prozářené, a my víme, že to 
není jen pocit, ale že kosmetika GERnétic
dokáže skutečné zázraky a v péči o pleť je
bezkonkurenční. 

Kdo je dnes nejčastějším hostem? A v ja-
kém věku? 

Našimi hosty jsou převážně manželské páry
a skupinky žen či mužů ve věku 45+. 

Je známé, že k vám přijíždějí i ženy z busi-
nessu, kamarádky manažerky a podnika-
telky, aby si užily chvíle volna, zklidnily
mysl, prožily pěkné chvíle nicnedělání.
Čím byste je rádi zaujali letos?

Určitě bychom jim doporučili kombinaci kou-
pele, masáže a tělového zábalu s krátkým kos-
metickým ošetřením. K dispozici je velmi pří-
jemná vířivá koupel s léčivým konopím. Velmi
zajímavý je zábal s názvem vločkové omlazení
s ošetřením obličeje či masáž zlatem. Máme
zde i speciální pobytové balíčky právě pro ten-
to druh klientely, a těmi jsou Dny pro krásu
a Dotek luxusu. Pro ty, kteří mají méně času,
můžeme doporučit naši nabídku denních láz-
ní, konkrétně balíček s názvem Zadáno pro
ženy či Manager Relax.

Projevuje se na kondici příchozích stále vět-
ší stres, jemuž jsme vystaveni? Co o tom ří-
kají vaši fyzioterapeuti? Ti umí číst z toho,
jaká má člověk záda, nohy, ramena...

Ano, stres ovlivňuje nejenom naši psychiku,
ale také naši fyzickou stránku. Naši fyziotera-
peuti však dokážou uvolnit stažené svaly
a ulevit od bolesti. K trvalé dobré kondici však
platí, že je třeba o ni pečovat pravidelně a opa-
kovaně. Proto si každý klient odnáší informa-
ce, jak se o sebe starat po skončení pobytu
v našich lázních. 

Kolikrát za rok zvládnete vy nějakou
ozdravnou masáž? A jezdíte na průzkum
ke konkurenci?

Já si dopřávám péči fyzioterapeutů či masérů
několikrát během roku. Nicméně pravidelně
se věnuji jógovému cvičení a velice ráda rela-
xuji při kosmetické péči. 

otázky připravila Eva Brixi
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V roce 2024 se opět mění podmínky
pro pracovníky zaměstnané na dohodu.
Upravuje je jak část vládního
konsolidačního balíčku, tak novela
zákoníku práce. Obě změny mají 
ve svém důsledku přiblížit dohodáře 
ke klasickým zaměstnancům. 

„Zaměstnanci pracující na dohodu, a to jak
DPP, tak DPČ, získají od 1. ledna 2024 díky
novele zákoníku práce nárok na dovolenou,
a to za současného splnění dvou podmínek:
čtyři týdny nepřetržitého trvání pracovně-
právního vztahu, a zároveň odpracování
aspoň 80 hodin u daného zaměstnavatele,“
uvedl Adam Hussein z advokátní kanceláře
BDO Legal. Podmínky pro vznik nároku na
placené pracovní volno jsou v zásadě stejné ja-
ko u klasického zaměstnaneckého poměru,
pouze se týdenní pracovní doba pro účely vý-
počtu dovolené stanoví fiktivně na 20 hodin.
„Konkrétně těmto zaměstnancům za odpraco-
vání každých 20 hodin vznikne právo na zhru-
ba 1,5 hodiny dovolené,“ konkretizoval Adam
Hussein. Výsledek se následně zaokrouhluje
na celé hodiny nahoru. V případě, že dohodář
vzniklou dovolenou nevyčerpá, po skončení
domluvené práce mu bude muset zaměstnava-

tel vyplatit náhradu – stejně jako v klasickém
pracovním poměru.
„Samotná práce na dohodu je podle důvodové
zprávy k novele v rámci Evropy spíše anomá-
lií, se kterou se setkáváme jen v Česku a na
Slovensku. Aktualizace legislativy tak reaguje
na shodu v Evropské unii, která požaduje do-
volenou pro všechny pracovníky jako součást
standardních pracovních podmínek,“ dodal
advokátní koncipient z BDO Legal.
Ostatní novinky vyplývající z novely zákoníku
práce jsou již v účinnosti od 1. října 2023. Tý-
ká se to například povinnosti zaměstnavatele
včasně poskytovat i dohodářům písemný roz-
vrh práce, přičemž ti získali také nárok na pří-
platky o víkendu, za noční práci a příplatky či
náhradní volno za práci ve svátek.
U osob zaměstnaných na dohodu o provedení
práce se od 1. července 2024 změní také režim
pojistného vlivem vládního konsolidačního ba-
líčku. „Zatímco doposud do příjmu 10 000 Kč
nevznikala povinnost odvádět pojistné, od 
1. července 2024 již nepůjde o fixní částku
účasti na pojistném, ale o hranici 25 % průměr-
né mzdy. Ta se však týká případů, kdy daný člo-
věk vykonává práci jen u jednoho zaměstnava-
tele. Pokud má osoba podepsaných více dohod
o provedení práce u různých zaměstnavatelů, ty
se sečtou dohromady a bude platit hranice ve

výši 40 % průměrné mzdy,“ sdělila daňová po-
radkyně BDO Monika Lodrová. 
Změna má zamezit řetězení dohod o provede-
ní práce u několika zaměstnavatelů bez nut-
nosti hradit pojištění, jelikož limit 10 000 Kč
platil separátně pro každého zaměstnavatele.
Pro část pracovníků na dohodu o provedení
práce tak tento způsob zaměstnávání za no-
vých podmínek nebude tak výhodný jako
v minulosti.
Jelikož se limit bude odvíjet od průměrné
mzdy, která byla pro rok 2024 stanovena na
43 967 Kč, bez nutnosti řešit pojistné bude
možné si na dohodu o provedení práce u jed-
noho zaměstnavatele vydělat 10 500 Kč, při
souběhu několika dohod u více zaměstnavate-
lů pak půjde o limit 17 500 Kč.
Zároveň konsolidační balíček přináší v souvi-
slosti se změnou podmínek účasti na poji-
stném nové administrativní povinnosti pro
zaměstnavatele, kteří ve svém podniku mají
pracovníky na dohodu o provedení práce. No-
vě budou muset zaměstnavatelé mimo jiné
vést evidenci osob činných na základě DPP,
předkládat správě sociálního zabezpečení mě-
síčně nový přehled o těchto osobách a jejich
příjmech či tyto pracovníky informovat
o možné povinnosti vzniku odvodu své části
pojistného za sebe. Správa sociálního zabezpe-
čení pak bude zaměstnavatele zpětně informo-
vat, pokud některý pracovník překročí druhý
limit pro účast na pojistném. Zaměstnavatelé
tak v době uzavření dohody o provedení práce
nebudou mít informaci, zda z dohody budou
povinni odvádět pojistné.
Administrativní proces ohledně zavedení dru-
hého limitu pro odvod pojistného zatím není
nikterak řešen v oblasti předpisů o veřejném
zdravotním pojištění, přestože se ho nové li-
mity účasti týkají také. Odložená účinnost na
1. července 2024 by měla sloužit k tomu, aby
se celý proces nastavil a co možná nejvíce
zjednodušil.
„Obě novinky přinášejí pro firmy administra-
tivní zátěž navíc. Zaměstnavatelé by měli na
změny vhodně reagovat a mimo jiné uvážit,
jaká forma zaměstnávání se jim vlastně vypla-
tí,“ doporučila Monika Lodrová. (tz)

Další administrativní zátěž pro firmy

kresby Pixabay
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V souvislosti s vývojem umělé
inteligence v akademickém prostředí se
otevírají nové možnosti i otázky ohledně
psaní bakalářských prací a celkové role
umělé inteligence v akademickém
vzdělávání. Ta může efektivně
podporovat výuku a poskytovat
objektivní zpětnou vazbu, ale je
důležité, aby sloužila jako nástroj, 
nikoli jako náhrada schopností studentů.
K tématu rušení bakalářských prací
a účinného využití AI se vyjádřila 
Jana Večerková, zakladatelka a ředitelka
intenzivních kurzů programování 
Coding Bootcamp Praha: 

Má smysl psát bakalářské práce, když mno-
hé za člověka dokáže umělá inteligence?

Mnoho bakalářských prací nemělo cenu psát
už dávno před AI, protože jejich témata nevy-
žadovala žádný výzkum ani originální přístup.
Ty z prací, které ale osobní přístup a výzkum
vyžadovaly nebo vyžadují, tak určitě význam
mají, protože umožňují studentovi rozvíjet je-
ho dovednosti, kritické myšlení a schopnost
komunikovat své výsledky. I když pak při prá-
ci použijí AI, tak jde o pouhé zvýšení efektivi-
ty a produktivity při psaní dané práce, což na-
opak studentovi může umožnit se více věnovat
samotnému zkoumání a rozvoji.

Co si myslíte o celkovém zrušení bakalářek?

V případech, kdy bakalářské práce byly spíše
nudným odškrtnutím si dané položky, místo
toho, aby byly zajímavým tématem, které stojí
za to zkoumat, o žádnou škodu nejde. Spíše by
ale pak mělo dojít k zamyšlení mezi vysoko-
školskými pedagogy, jestli by se neměla přede-
finovat témata či koncepce těchto prací. Po-
krok v oblasti umělé inteligence může
umožnit vytvoření nástrojů, které pomáhají
studentům generovat obsah nebo provádět
analýzy dat rychleji a efektivněji. Toto techno-
logické zlepšení nemusí souviset s nedostateč-
ným pochopením tématu ze strany studentů,
ale s novými možnostmi v oblasti vzdělávání. 

Myslíte, že existuje způsob, jak by mohly
univerzity efektivně implementovat umě-
lou inteligenci do procesu hodnocení stu-
dentských prací?

Umělá inteligence by do budoucna mohla být
skvělým pomocníkem při výuce, například při
automatickém hodnocení průběžných úkolů,

kvízů a testů. Systémy AI mohou také provádět
analýzu obsahu, identifikovat chybějící citace,
kontrolovat gramatiku a pravopis, a poskytovat
návrhy na zlepšení struktury a obsahu. Tímto
způsobem mohou univerzity urychlit a zjed-
nodušit proces hodnocení, což umožní rych-
lejší zpětnou vazbu pro studenty. Tím, že umě-
lá inteligence sice není perfektní, ale je v rámci
svého modelu objektivní vůči všem, které by
hodnotila, by také mohlo jít o objektivní do-
plňkový způsob hodnocení prací, které se ne-
dají posuzovat na základě jasných metrik, jako
jsou například humanitní předměty.

Jak zajistit, aby umělá inteligence byla po-
užívána k podpoře, a ne nahrazování
schopností studentů?

Umělá inteligence by měla být používána jako
nástroj, který podporuje výuku a rozvoj stu-

dentů. To znamená, že by měla být integrová-
na do výuky tak, aby studenti mohli využívat
její výhody, ale zároveň se učit a rozvíjet své
dovednosti sami. 

A mohla by v budoucnosti hrát větší roli
v akademickém prostředí?

Velkou příležitost spatřuji zejména v persona-
lizované výuce, protože tradiční výuka nevy-
hovuje všem profilům studentů a neumožňuje
mnoha z nich objevit svůj potenciál. Často
jednoduše proto, že není v kapacitě učitele po-
chopit nebo lépe poznat X lidí zároveň. Tím,
že sbírá a analyzuje data o pokroku a preferen-
cích studentů, může AI navrhnout indivi -
dualizované učební plány, doporučit relevant-
ní materiály a úkoly, a poskytovat zpětnou
vazbu na míru.

připravila Kalina Slavova

Umělá inteligence mění přístup
k psaní bakalářských prací

Jana Večerková
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Lituji, že se dneška nedožil největší satirik naše-
ho národa, spisovatel Jaroslav Hašek. Být tu mezi
námi, vzniklo by jistě mnoho krásných děl nejen
místní, ale celosvětové literatury. Jeho bystrý po-
zorovací talent a speciální „čuch“ dokázal by ro-
zeznat opravdové hodnoty našeho konání a ty
neopravdové natolik zesměšnit, že by se z toho
prostý lid za břicha popadal, jak by se musel
smát. Jistě by napsal něco příhodného i na téma
naše pošta. Možná by tato specifická instituce
charakteristikou v jeho podání předčila dosavad-
ní lidovou tvořivost, možná by i nastartovala no-
vý směr uvolňování národní mysli. Ona je totiž
prokletá. Mnozí, když směřují k jejím branám, ať
je to v naší metropoli, nebo maloměstě někde
v sousedství polských hranic, těší se již zpovzdá-
lí, kterak se na poště pohádají, naštvou, rozzuří
a vyčistí rozježenou mysl. Podvědomí totiž napo-
vídá, že tato bouře bude mít blahodárný vliv na
jejich tělo i ducha, že se jim zkrátka uleví. Pročež
s chutí spěchají pro balíček či za jiným účelem,
třeba ověřit, zda los Sazky nepřinese do jejich
domovů štěstí a milióny. A zároveň spoléhají na
to, jak se určitě pohádají, že někoho právem ura-
zí a poníží za ty všechny nepříjemnosti, které mu
pošta za celý život napáchala. Zvláštní až psycho-
patické situace se opakují stále častěji. Divadlo
pro každého se vstupenkou zdarma.
Za i před přepážkami kamrlíků a kójí poštovních
to vře skoro vždy, mám odpozorováno. Ať tam

sedí vaše sousedka, nebo moudrý důchodce, pří-
ležitost k výtržnosti se najde. Třeba, když si mat-
ka tří dětí přijde stěžovat, že před pěti dny jí sms
avizovala doručení zásilky, na kterou čeká jako
na smilování boží, ale ta je stále v nehohlednu.
Nebo když uštvaný podnikatel zprvu nechápavě
lapá po dechu, jakmile ho od okénka poštovní
pracovnice doslova vyhodí s tím, že ona pro něj
nic vypisovat nebude a že dopisy, které on nutně
potřebuje odeslat, prostě nepřijme. A ať na ni ne-
ní drzý. A to je právě ta hozená rukavice do rin-
gu, to je prvek záminky, aby se mysl podnikatel-
ská řádně vybouřila. Jedno slovo, jeden výraz
obličeje, a už to jede. Zgustnou si oba. Problém je
v tom, že podnikatel je v právu na rozdíl od žen-
štiny na druhé straně ochranného skla. Jenže ono
mu to není nic platné. Mohl by se uzuřit, převy-
světlovat, stejně svého nedosáhne. Nucen je od-
táhnout z pobočky pošty s nepořízenou. Dští
a plivá síru, kéž by mohl i zapalovat! Ale, světe
div se, po chvíli zjistí, že je mu svým způsobem
docela fajn. A aby bylo ještě lépe, pošle směrem
k úřadu další nějakou tu peprnou kombinaci slov
či výhrůžek. Vše je dovoleno. 
Kdysi se ujalo i v česku pár projektů, kde si lidé
mohli odbourat stres, frustraci. Nevím, jestli ta-
ková místa ještě existují, kde si vezmete třeba
kladivo a rozmlátíte kus starého auta nebo si ho-
díte do dáli rozbitou žehličkou. Takových zákou-
tí daleko od civilizace ale, myslím, nebude po-

třeba. Proč dojíždět kamsi, když, pokud pošta
nezruší poslední pobočku, jich máme na dosah
ruky stále nespočet? A když tahleta místa doslo-
va přitahují vášně i jejich vybíjení.
To onehdy jeden muž přišel na jistý malý poš-
tovní úřad na konci Prahy a na chvilku otevřel
dveře přílivu čerstvého zimního vzduchu, aby se
v malém prostoru dalo dýchat. Na to se do něj
řádně narostlá paní poštovní obula: „Zavřete to!
My tady sedíme jen tak, ale vy máte kabát!“ Muž
opáčil: „Přece tady neomdlím!“ A vřava začala.
Ostatně proč ne? 
Pošta, to je něco jako antistresové omalovánky.
Vejdete napruzení, odcházíte s hlavou klidnou,
zkrátka po masáži. Navrhuji, aby pošty fungo-
valy místo psychiatrických klinik. Zde není tře-
ba dlouhých meditací ani nákladných medika-
cí. Stačí se pohádat a je vám dobře. Stačí se
ujistit, že nikdo neví, zda vám pošta balíček do-
ručí či ztratí. Odmítnout fakt, že je nedostatek
pošťáků, řidičů, kohokoli. Že si tu můžete za-
hulákat a stejně to nikomu neublíží, když už
tam vlastně skoro nikdo nepracuje. A ti zbýva-
jící jsou zvyklí.
Poštu budeme, přátelé, ještě hodně potřebovat.
Bude utužovat v době překotné digitalizace a ná-
stupu umělé inteligence naše zdraví stejně tak ja-
ko šílené mezilidské vztahy, jež na platformě
mobilní komunikace nepotřebují rande ani sou-
sedskou výpomoc. Eva Brixi

Fejeton

Drogerie ROSSMANN neustále pracuje na
zlepšeních, která vycházejí vstříc aktuálním
podmínkám a požadavkům moderní doby.
Z toho plyne i dosažení dalšího
významného milníku, čímž je otevření
doposud největší prodejny drogerie
v České republice. Ta se nachází
v samotném srdci města Brna na
Masarykově ulici v historické budově
původně Obchodního domu Plaček, který
byl zbudován ve stylu moderny
s kubizujícími prvky. Nyní zde na zákazníky
čeká 880 m2 prodejní plochy drogerie
ROSSMANN ve dvou patrech s výtahem,
dětským koutkem a vedle pokladen
klasických zde najdou i tři samoobslužné.

Drogerie ROSSMANN v Brně na Masarykově
ulici, která se po své zhruba dvouměsíční re-
konstrukci stala největší prodejnou drogerie
v České republice, rozšířila svou původní pro-
dejní plochu o 580 m2 a nabízí rekordních
15 700 artiklů. Kromě prodejní plochy tedy
došlo k rozšíření sortimentu ve většině kate-
gorií. Prodejna nabízí exkluzivitu zvláště
v sortimentu péče o pleť a dekorativní kosme-
tiky. Ačkoliv jde o historickou budovu, zákaz-
níci uvnitř naleznou moderní prodejnu odpo-
vídající nejvyšším standardům, která jim

nabídne ojedinělý nákupní zážitek. „Vzhledem
ke stáří budovy a komplikovanosti architekto-
nického řešení šlo o poměrně náročnou pře-
stavbu. V Brně to pro nás byla již druhá tako-
vá výzva, jen zhruba 300 metrů odsud se
nachází naše další velmi zajímavě řešená pro-
dejna, a to přímo v historické budově Hlavní-
ho nádraží,“ komentovala Olga Stanley, mana-
žerka komunikace ROSSMANN v České
republice, a dodala: „Jsem velmi ráda, že se
nám podařilo zachovat historický ráz budovy,
ale zároveň zde můžeme našim zákazníkům

poskytovat maximální péči a servis, na které
jsou v našich prodejnách zvyklí.“
ROSSMANN rovněž disponuje širokým port-
foliem privátních značek, které pravidelně 
získávají ocenění v různých testech kvality, 
např. enerBiO a Alterra, přičemž tyto dvě
zmiňované získaly v ČR mezinárodní ocenění
pečetí kvality Green Brands za udržitelné
podnikání.
Prodejna poskytuje i bezplatné Wi-Fi připoje-
ní, díky kterému mají zákazníci zdarma k dis-
pozici informace o aktuálních nabídkách a vý-
hodách v rámci svého členství ve věrnostním
programu ROSSMANN CLUB.
Kromě návštěvy kamenných prodejen dispo-
nuje drogerie ROSSMANN možností online
nákupu prostřednictvím mobilní aplikace
ROSSMANN CLUB. Ta nabízí pohodlné vy-
hledávání a intuitivní ovládání. Zákazníci mo-
hou využívat mobilní platební funkce, integro-
vanou zákaznickou podporu a veškeré výhody
členství, jakož i speciální bonusové akce. Zá-
jemci si mohou svůj nákup expresně vyzved-
nout na prodejně již do 60 minut od objedná-
ní, nechat si jej zaslat na libovolnou pobočku
Zásilkovny či zvolit doručení až domů. Apli-
kace ROSSMANN CLUB je k dispozici ke sta-
žení zcela zdarma, a to jak pro systém iOS, tak
i pro Android. (tz)

ROSSMANN otevřel největší prodejnu drogerie v Česku

Pošta lepší než psychiatrie
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Hypertenzi, tedy vysoký krevní tlak, 
lze považovat za jednu z civilizačních
chorob, které lze však v 90 %
předcházet zdravým životním stylem.
Vloni se s vysokým krevním tlakem
léčilo přes 1,2 miliónu klientů VZP
a jejich léčba stála 3,6 miliardy korun.
V nákladech přitom není zahrnuta léčba
dalších souvisejících nemocí.

Hypertenze je často ze strany pacienta podce-
ňována, neboť prvotní příznaky nemusí být
zřejmé několik let. Neléčený vysoký krevní
tlak může mít i fatální následky v podobě
mrtvice či infarktu a zvýšené je také riziko
demence. 
Pro odhalení vysokého tlaku a případné včas-
né zahájení léčby mají zásadní význam pre-

ventivní prohlídky u praktického lékaře. Jejich
součástí je právě i měření tlaku. Správná léčba
vysokého tlaku je velmi důležitá, protože vede
k prevenci vzniku závažných onemocnění.
Nejvíce klientů-pacientů s hypertenzí se léči-
lo v Praze, Středočeském a Jihomoravském
kraji. V uváděných nákladech nejsou započ-
teny náklady na léčbu nemocí, které hyper-
tenze může dále způsobovat. Neléčený vyso-
ký krevní tlak je totiž v přímé souvislosti
s vývojem dalších onemocnění oběhové sou-
stavy, jako jsou ateroskleróza, cévní mozkové
příhody, ischemická choroba srdeční a další.
Například cévní mozkové příhody pak stojí
pojišťovnu další dvě miliardy korun, péče
o pacienty s infarkty bezmála 1,2 miliardy
(údaje z roku 2021) atd.
Rizikové faktory pro vznik vysokého krevního
tlaku můžeme rozdělit na ty, které nelze ovliv-

nit (věk, pohlaví, dědičnost, některá jiná one-
mocnění), a na ty, které je v našich silách kori-
govat (obezita, kouření, alkohol, nadměrné
solení, stres). Klientům, kteří se chtějí hyper-
tenze vyvarovat, nabízí VZP každoročně pří-
spěvky na prevenci, jako je například pravidel-
ná pohybová aktivita či odvykání kouření. (tz)

Vysoký krevní tlak trápí víc než milión klientů VZP

Na úvodní konzultaci přišla Zuzana, která chtěla
poradit, co má dělat, když se v současném za-
městnání přestala cítit dobře. Je vyčerpaná, často
unavená a trpí nespavostí.
Na první pohled sympatická žena středního vě-
ku s příjemným vystupováním a dokonalým
zevnějškem. Přesto jsem z ní cítila vnitřní napětí
a jistou ostražitost.
Po uvítání a vzájemném představení se Zuzana
usadila do křesla a začala hned povídat: „Ve fir-
mě pracuji několik let, mám tam přátele, a do
nedávna jsem tam byla spokojená. Jenže pak do-
šlo k reorganizaci firmy a přiřadili mi nového šé-
fa. A ten mně začal dávat úkoly i nad rámec
mých dosavadních pracovních povinností. Zpo-
čátku jsem s tím souhlasila, ráda vyhovím, když
je to potřeba, cítím se tak užitečnější. Teď jsem
však na pokraji svých sil, a došlo to tak daleko,
že jsme se doma začali hádat s manželem a taky
nemám čas na naše děti jako dřív. V noci pak
nemůžu spát, protože si dělám výčitky.“
Po EFT terapii na uvolnění Zuzana pokračovala
ve vyprávění: „Dostávat úkoly, především od
mámy, jsem zvyklá od dětství, když jsem je plni-
la podle jejích očekávání, chválila mne. Když ne,
přišel trest a ponižování. Časem jsem pochopila,
že budu mít klid, když mámě prostě vyjdu vstříc
bez zbytečných řečí.“

Zuzana je hodná holka, která si zvykla dostávat
lásku jen za určitých podmínek a naučila se při
tom potlačovat vlastní potřeby a emoce. Ráda
ochotně vyhoví požadavkům svého okolí, a to
i na úkor sebe sama. Naplnit potřeby druhých je
pro ni nejdůležitější, cítí se tak jimi přijímaná.
Okolí však její obětavost snadno rozpozná,
a i přesto, že ji časem začne využívat, hodná 
holka stále hledá chyby především u sebe a viní
se z neúspěchů.
U Zuzany je to nový šéf, kterému neumí říct ne,
když jí přidává další úkoly, co nestihne v pracov-
ní době, dokončí večer doma nebo přes víkend
v čase, který dříve věnovala rodině nebo sama
sobě, a pak si to vyčítá.

Často se stává, že když problém pojmenujeme,
čímž si ho současně uvědomíme, najednou ví-
me, jak ho vyřešit. To se stalo i Zuzaně, výrazně
se jí ulevilo a pookřála, když si uvědomila, že ví,
co má udělat – zajít za šéfem a promluvit si
s ním, postavit se situaci čelem a jednat. 
Další vyprávění Zuzany ukázalo, že má v podvě-
domí zakořeněná přesvědčení, která jí brání na-
jít svou hodnotu, vymezit se vůči okolí a navazo-
vat zdravé vztahy. Tak jsem jí navrhla, že by
mohla přijít na ThetaHealing terapii, při které se
mj. ruší neprospěšná vnitřní přesvědčení a na-
hrazují se novými, prospěšnými prohlášeními.
Mnoho našich nejvnitřnějších přesvědčení je
uloženo v podvědomí a vzniká v období před
naším sedmým rokem života, kdy jsme bez vý-
hrad přejímali představy nejbližších lidí. V je-
jich nalezení nám pomáhá genový klíč na pozi-
ci SQ. Zuzana souhlasila, že si na terapii
přinese svůj hologenetický profil a podíváme
se, o který genový klíč v jejím případě jde, aby-
chom zjistily, které stíny může Zuzana překlo-
pit na své dary. Ke zpracování stínů je pak
vhodná EFT terapie.

Jana Spitzkopfová
www.zivotsdusitefeso.cz

(pokračování seriálu v březnovém vydání
Madam Business)

Seriál o našich trablích a východiscích 1. díl

Vážené a milé čtenářky, ale také čtenáři, rádi bychom vám na tomto
místě jednou za dva měsíce nabídli článek o tom, jak dát do
pořádku vlastní kondici, jak se cítit lépe, jak pomocí zkušeností
a poznatků napravit, co je třeba, když se cítíme pod velkým tlakem,
unavení, vyhořelí, neschopni normálně fungovat. Většina z nás
taková období v životě zažíváme již skoro běžně a většina z nás ví,

že v takových případech je potřeba něco se sebou udělat. Není nad dobrou radu.
Nabízíme inspiraci, jak na to. Provázet nás bude Jana Spitzkopová:

Metoda EFT 
(Emotional Freedom Techniques – Techniky
emoční svobody), která vychází ze systému
čínské medicíny, spadá mezi metody energe-
tické psychologie. Hledá příčinu konkrétního
problému a pomocí lehkého ťukání na aku-
punkturní body na těle při současné koncen-
traci na své pocity uvolňuje blokace v ener-
getickém systému těla a navrací ho zpět 
do stavu harmonie.

okénko do duše

Hodná holka a jak najít svou hodnotu

Hypertenze (hlavní diagnóza)
v letech 2018–2022

počet celkové náklady
rok pacientů (v tis. Kč)

2018 1 116 967 2 839 100
2019 1 194 913 3 010 457
2020 1 306 407 3 453 234
2021 1 237 031 3 414 546
2022 1 246 516 3 684 349



České trdelníky 
dobývají svět

V Česku se stal trdelník tradiční a oblíbenou
pochoutkou, která už dávno není jen záležitostí
vánočních trhů. Společnost Trdlokafe, nejrychleji
rostoucí retailová firma v Evropě, dokázala během
osmi let pokrýt mapu Česka 79 pobočkami s nabídkou
kávy, zmrzliny a různých variací trdelníků, a jejich počet
se nadále zvyšuje. Úspěšný koncept se v loňském roce
rozšířil také na zahraniční trh, Trdlokafe otevřelo 
77 poboček v Evropě a v Dubaji, a letos se jejich 
počet ještě výrazně zvýší. Míří do Francie či Polska. 

„V České republice a na Slovensku jsme meziročně zvýšili obrat
o 59 %. Na prestižních pobočkách ve velkých městech dosahujeme 
tržeb kolem 350 000 korun měsíčně,“ komentoval úspěšný koncept
Trdlokafe Radek Klein, majitel a zakladatel společnosti, a dodal:
„Z investorského pohledu jde o velmi výhodnou nabídku. Celou po-
bočku připravíme na klíč, včetně vyškoleného personálu, a navíc po-
skytujeme maximální podporu při provozování pobočky. Investor ne-
musí mít znalosti z oblasti gastronomie a díky své investici získá
pasivní příjem, který se přibližuje hranici 100 000 korun měsíčně,“
dodal Radek Klein. Stánky s trdelníky se v Česku a na Slovensku staly
vyhledávanou součástí různých trhů, festivalů a rušných míst. Pro kon-
cept Trdlokafe tak byla obliba trdelníků základním kamenem. Tato ori-
ginální kavárna spojila historickou recepturu s moderními požadavky
na rychlé a kvalitní občerstvení. Společnost se nyní zaměřuje hlavně na
růst a budování nových franšíz, které pomáhá svým klientům zakládat,
nebo jim staví stánek na klíč. 

Zahraniční boom 
V zahraničí funguje Trdlokafe pod názvem Twistcafe a zájem investorů
předčil očekávání. Pobočky firma postupně otevřela na Slovensku, v Ra-
kousku, Německu, Maďarsku, Rumunsku nebo Belgii, mimo Evropu po-
té v Dubaji. Na nové čekají investoři i dlouhé měsíce. „Trdlokafe se stalo
nejrychleji rostoucí retailovou značkou v Evropě. Navazujeme na úspěš-

né franšízy v tuzemsku, Rakousku nebo Německu, a postupně míříme
na další západní trhy, v příštím roce například do Francie. Skvělé výsled-
ky ale máme také v Dubaji. V letošním roce je naší prioritou posílení
pozice v České republice a expanze na nové trhy,“ vysvětlil Radek Klein. 
Společnost Trdlokafe začínala v roce 2015 v Brně s jedinou pobočkou
před obchodním centrem Futurum. Do konce roku 2023 se síť rozrostla
na 156 prodejen v sedmi zemích Evropy a Spojených arabských emirá-
tech a stále roste. Současný koncept nabízí investorům možnost provo-
zovat vlastní franšízu Trdlokafe, kterou mu společnost postaví na míru
nebo prodá již existující a zaběhnutý stánek. Z mnohých franšízantů
jsou dnes milionáři s pasivním příjmem. (tz)


